
 

کنش مدیر کمپین معلولان به اظهارات  وا
سخنگوی قوه قضائیه 

مدیر کمپین معلولان، اظهارات سخنگوی قوه قضائیه که 
نابینایی را مساوی با مرگ دانسته، تحقیرآمیز و خلاف  شأن 
انسانی افراد دارای معلولیت دانست  و خواستار عذرخواهی 

از آنان شد. 
گزارش خبرآنلاین، سخنگوی قوه قضائیه اخیرا در  به 
توضیح نابینا شدن ۹ بیمار در یکی از بیمارستان های تهران، 
گفته: »جا دارد از این اتفاق تأسف عمیق خود را ابراز کنیم. 
ما به خانواده هایی که فرزندان و عزیزانشان نابینا شده اند، 
تسلیت می گوییم زیرا واقعاً نابینا شدن معادل با مرگ یک 
انسان است. چشم، سلطان بدن است و نمی توان به سادگی 

از آن گذشت.«
را  قضائیه  قوه  سخنگوی   اظهارات  این  مروتی  بهروز 
تحقیرآمیز و خلاف شان انسانی افراد دارای معلولیت دانست  
و گفت: »این سخنان سخنگوی قوه قضائیه که از مدل نگرش 
این قوه به پدیده معلولیت و جایگاه معلولان پرده برمی دارد، 

موجب رنجش نابینایان و خانواده های  آنها شده است .«
مدیر کمپین معلولان ادامه داد: »سخنگوی قوه قضائیه 
در واقع نابینایی را معادل از دست دادن ارزش زندگی معرفی 
می کند و به خودی خود ارزشی برای زنده بودن افراد نابینا 
قائل نیست و همچنین کرامت و توانمندی افراد نابینا را 
نادیده گرفته و آنان را قربانی تصور و برداشت اشتباه خود از 

زندگی می پندارد.«
مروتی گفت: »قرار نیست وقتی کسی از نابینایی و به طور 
کلی از معلولیت تعریفی ندارد و درگیر معنای زندگی از دیدگاه 
این افراد نیست زندگی آنان را زیر سوال برده و با نگاه محدود 

خود محدودیت آنها را معادل مرگ بخواند.«
این فعال حوزه معلولان بیان کرد: »شایسته نیست کسب 
در جایگاه سخنگوی قوه قضائیه صدها فرد نابینا که حافظ 
کل قرآن هستند، وکلای پایه یک دادگستری که با وجود 
نابینایی  از حقوق مردم دفاع می کنند و ورزشکاران نابینا که 
در مسابقات پاراالمپیک رکوردهای جهانی می زنند را نادیده 

گرفته و نابینایی را مساوی با مرگ معرفی کند.«
او اذعان کرد: »ما از چند جهت به این اظهارات اعتراض 
داریم که تحقیر کرامت انسانی یکی از آنهاست . برابر دانستن 
نابینایی با مرگ، زندگی میلیون ها نابینای پرتلاش را که با 
وجود محدودیت  بینایی  مانند سایر اقشار زندگی عادی 
دارند و در حوزه های مختلف علمی، اجتماعی، فرهنگی 
و ورزشی موفقیت های چشمگیری دارند، بی ارزش نشان 
می دهد. مروتی دامن زدن به کلیشه های تبعیض آمیز را از 
دیگر مواردی  که اظهارات اخیر سخنگوی قوه  قضائیه را مورد 
اعتراض قرار می دهد، دانست و گفت: »این سخنان با نادیده 
گرفتن حقوق برابر نابینایان به کلیشه های منفی درباره 
معلولیت دامن می زند و موجب ترویج باورهای  مندرس 

قدیمی و سلب امتیارات برابر از این طیف می شود.«
این فعال حوزه معلولان کشور اظهارات سخنگوی قوه 
قضائیه را نشانه بی توجهی قوه قضائیه به مسئولیت  خود 
در برابر افراد دارای معلولیت دانست و اضافه کرد: »از نهادی 
چون قوه قضائیه که چارچوب قانون و عدالت و اجرای آن در 
جامعه را به دست دارد انتظار می رود حامی حقوق معلولان و 
پیگیر اجرای کامل قانون حمایت از حقوق معلولان باشد اما 
این اظهارات به جای ایجاد دلگرمی و قوت قلب در معلولان 
نشانه  عدم درک صحیح از جایگاه و حقوق افراد دارای 

معلولیت در بدنه قوه قضائیه بود.«
رسمی  عذرخواهی  خواستار  معلولان  کمپین  مدیر 
کید کرد: »اظهارات  سخنگوی قوه قضائیه از نابینایان شد و تأ
اخیر سخنگوی قوه قضائیه علاوه بر اهانت به نابینایان، 
موجب رنجش نابینایان و خانواده های  آنها شده و بی توجهی 
این قوه به معلولان، بی اهمیت بودن حقوق آنها، غیرضرور 
بودن قوانین این حوزه و جدی نگرفتن دفاع از حقوق این 
گروه را به جامعه القا می کند و مدل نگرش قوه قضائیه به 
معلولیت و جایگاه معلولان را نشان می دهد اما رئیس قوه 
قضائیه با فراهم کردن زمینه عذرخواهی رسمی سخنگوی  
این قوه از معلولان بابت اظهارات توهین آمیز خود، باید از 
کید کند قوه قضائیه  القای این باورها به جامعه پیشگیری و تأ

چنین نگرشی به معلولان ندارد.«

آلودگی هوا
نیروگاه شهید رجایی نرسیده به قزوین دودهای این 
کی دارد و تمام آسمان این شهر  منطقه واقعا وضعیت اسفنا
را تسخیر کرده است از مسئولان تقاضا داریم که کمی هم 
سری به این نیروگاه ها بزنند که ببینید چه آلودگی هوایی 

ایجاد می کنند. 
عزتی از رشت

مستاجران
متاسفانه عده ای از صاحبخانه ها به شرایط اقتصادی و 
مشکلات مستاجران توجهی ندارند و هر میزانی که دلشان 
خواست اجاره خانه را تعیین می کنند و هیچ قانونی هم وجود 
ک  ندارد که به میزان کرایه ها و چگونگی ثبت آنها در دفاتر املا
رسیدگی کند. امیدواریم مجریان قانون برای حمایت از اقشار 
آسیب پذیر جامعه طرحی را تدوین و در مجلس مورد بررسی 

و تصویب قرار دهند. 
اسلامی از تهران 

گرانی سبزی خوردن
قیمت هر کیلو سبزی خوردن 70000 تومان است. با اینکه 
سرمای زیادی در تهران نیست ولی قیمت سبزی خیلی گران 
است. چرا باید یکی از مایحتاج مردم که واقعا برای سلامتی 
مهم است اینقدر گران باشد. از مسئولان تقاضا داریم که به 

این امر رسیدگی کنند. 
 صمیمی از تهران 

آرمان ملی- شفق محمدحسینی: یک زمانی در خیابان های 
، گذر هم که می کردی، گاهی با یک یا  تهران و شهرهای دیگر
چند گردشگر خارجی روبه رو می شدی. که این اتفاق به ویژه در 
نزدیکی موزه ها و یا مکان های فرهنگی خاص، بیشتر می افتاد. 
کنون چندسالی می شود که از تعداد گردشگرانی که ایران را  اما ا
به عنوان مقصد گردشگری انتخاب می کنند، به دلایل مختلف 
کاسته شده است. با افزایش تنش در خاورمیانه، کاهش سفر 
کرده است. به طوری که  به ایران، افزایشی بیش از گذشته پیدا
برخی کشورها ازجمله، فرانسه، آمریکا، آلمان، انگلیس و... از اتباع 

خود خواستند که به ایران سفر نکنند. 
صنعت گردشگری در ایران سال هاست که به رونق سابق 
خود نیست و این مساله دلایل مختلفی دارد. کارشناسان بارها 
گر با همین روش ها و بی توجه  بیان کرده و هشدار داده اند که ا
به صنعت چندوجهی گردشگری، که بعد اقتصادی، اجتماعی 
آن در اثر عدم توجه و عدم ارائه راهکارهای کارآمد برای جذب 
، صدمات جبران ناپذیری به کشور خواهد زد، پیش  گردشگر
رویم، در آینده ایرانی حصار کشیده را خواهیم داشت، که حتی 

همین امروز هم از کشورهای اطرافش نیز عقب مانده است. 

   یک گردشگر150 شغل را به حرکت وامی دارد
کسار، کارشناس اقتصاد گردشگری درباره صنعت  مرتضی خا
گردشگری ایران به »آرمان ملی« گفت: صنعت گردشگری، صنعت 
میان رشته ای است. حرکت یک گردشگر 150شغل را به حرکت در 
می آورد و یک زنجیره ای را ایجاد می کند. از ناوگان های هوایی، 
ریلی، خطوط هوایی، پروازی، خطوط بین المللی، تورهای 
ورودی، جامعه تورگذاران، تورگردانان، هتل ها، مسافرخانه ها، 
ک  بیمارستان ها، فروش صنایع دستی، مایحتاج غذایی و خورا
ک و سوغات، همه اینها، وابسته به صنعت توریسم است.  و پوشا
این استاد دانشگاه با اشاره به اینکه اولین مرحله برای قصد سفر 
چه داخلی و چه خارجی بحث امنیت سفر است، گفت: شما در 
اولین مرحله ای که می خواهید تصمیم به سفر بگیرید، اولین 
گزینه ای که مطرح می شود، این است که با چه گزینه ای و به چه 
منطقه ای سفر کنید که ایمن تر باشد. پس این بحث ایمنی اولین 
گر  گر شما به بهشت برین هم دعوت شوید، ولی ا گزینه است. ا
ببینید که پایه های امنیت اجتماعی را ندارد، یعنی حتی ممکن 
است سیل و زلزله بیاید، ممکن است دزدی شود، جنگ شود و یا 
فرایندهای دیگری باشد، از رفتن به آن منطقه امتناع می کنید. ما 
در زمینه جهانی هم این دیدگاه را داریم. یعنی الفبای گردشگری و 
روادید گردشگری ما امنیت حمل و نقل ماست. همه اینها را یک 
گردشگر مدنظر قرار می دهد و نقطه ای را هم که می خواهد به آن 

سفر کند، می گوید ببینم آن امنیت لازم رادارد، یا ندارد. 

   ایران در کانون بحران خاورمیانه
صنعت  در  ایران  منفی  نمره های  بیان  ضمن  کسار  خا
گردشگری افزود: متاسفانه ما نمره منفی های بسیاری را در 
این صنعت داریم. حالا بعد از آن جریان هواپیمای اوکراینی 
که در کشور ما دچار شد، بازارهای جهانی و بعضی از کشورها و 
دشمنان ما منتظر بهانه هایی از این قبیل هستند که بیایند و 
یک موضوع را چنان کنند که در کل جهان پدیده ایران هراسی 
را ایجاد کنند. بعد از آن قضایا متاسفانه اتفاقات دیگری هم رخ 
داد. با توجه به وضعیت کنونی خاورمیانه، ایران در کانون بحران 
کستان و افغانستان از یک طرف، کشورهایی که  قرار دارد. یعنی پا
تازه استقلال پیدا کردند و ثبات آنچنانی ندارند، درشمال ایران. 
کنون نا امنی هایی در کردستان عراق و اقلیم عراق و  غرب ایران ا
سوریه، و همه اینها از جمله مسائلی است که بر شدت و حدت 
فزاینده عامل های منفی ما در جذب مسافر اثرمی گذارد و این اثر 

متاسفانه اثر بد است. 
این کارشناس اقتصاد گردشگری با اشاره به اینکه ما در این 
گر ما در رفع تهدیدات  سال ها امتیاز خوبی کسب نکردیم، افزود: ا
کنون  این چنینی اقدام نکنیم، وضعیت ما بدتر خواهد شد. ما ا
با توجه به وضعیت بحرانی که برای جنگ با اسرائیل داشته 
و داریم. آن تبادل موشک ها، و این ارتباط با سوریه و اتفاقات 

اخیری که افتاده است، گردشگران هم خیلی شفاف و دقیق 
وضعیت امنیت ایران را ارزیابی می کنند. ولو اینکه خواستار سفر 
به ایران باشند. همه این گردشگران حتی در صورت تمایل 
وقتی مشاهده می کنند که جامعه مقصد به این شکل است، و 
رفتارهای اخیر در منطقه، فضای امن ایران را به چالش می کشد. 
کنون دیدیم که برخی کشورهای بزرگ دنیا، اعلام کردند  حتی ا
که از رفتن به ایران خودداری کنید. کشورهایی مانند آلمان، 
فرانسه، انگلیس، آمریکا و... وقتی اعلام می شود از طرف یک 
کشوری، که کارگزاران من، در آن کشور نروید و این اتفاق می افتد، 
این صدمات جبران ناپذیری خواهدزد. ضربه این مساله به 
فعالان و دست اندرکاران صنعت گردشگری و افرادی که به 
این صنعت چشم دوخته اند، خواهد خورد. جامعه تورگزاران، 
تورگردانان، آژانس داران، جامعه هتل داران، در نوک حمله این 

اتفاقات بد هستند. 

   لزوم ایجاد امنیت برای گردشگران
که من شما را به خانه خودم در  کسار افزود: زمانی  خا
شهرستان دیگری دعوت می کنم، باید ابتدا امنیت خانه و 
منطقه را تامین کنم و به شما این اطمینان را بدهم که به منطقه 
امنی سفر می کنید. البته مساله ای که من احساس می کنم اخیرا 
به این موضوع دامن زده است، مساله کووید 1۹جدیدی است 
که می گویند آمده است، که دوباره در حوزه کشورهای خلیج 
فارس، همسایگان ایران و حتی در اروپا اتفاق افتاده است. خب 
این حاشیه امنیت درمانی مردم را زیرسوال می برد، خصوصا 
در جایی که به هر جهت، ناامنی اجتماعی هم به دلیل مسائل 
سیاسی باشد. همه این مسائل دست به دست هم خواهند داد 
و مجموعا توری را بافته خواهد کرد که مانند حصاری دورتادور 

ایران کشیده می شود. 

   معدل امنیتی منفی ایران
این استاد دانشگاه درباره نیازهای حوزه گردشگری در ایران 
بیان کرد: باید روی این مسائل کار شود. ثبات اجتماعی، داشتن 
حریم امن و ضریب امنیتی بالا، نبودن احتمال جنگ، اینها 
از جمله مسائلی است که در حوزه گردشگری نیاز است. خود 
گر قصد سفر داشته باشید، ماسوله را ترجیح می دهید  شما ا
که در پاسخ می گویید ماسوله،  یا زاهدان؟ مشخص است 
چرا؟ چون زاهدان مرز پرخطری است. پس اولین مساله ای 
 ، که لحاظ می شود، بحث امنیت است. حالا در ابعاد وسیع تر
استان هایی از ایران در حال حاضر دچار مشکل هستند. مساله 
تهدیدات مرزی افغانستان هم یک معضل برای ماست. اینها 
از جمله مخاطرات اجتماعی است که معدل امنیتی ما را در 
ایجاد زیرساخت های گردشگری منفی می کند و ما نمره منفی 

می گیریم. جامعه جهانی مانند چندماه اخیر، تصمیم می گیرند 
کن تاریخی را در  که هیچ فکر گردش، تفریح، مسافرت و بازدید اما
گر اتفاقی بیفتد، کشور مسئولیتی  کشور ایران نداشته باشید، ا
در قبال آن ندارد. این اتفاقات همه باعث می شود که ایران به 

عنوان مقصد مناسبی برای گردشگری درنظر گرفته نشود. 

   چشممان را بستیم
کسار در ادامه گفت: در صحنه سیاسی، بازار تبلیغات  خا
بزرگ ترین وسیله است. الان یک پیمانی بین کشور ترکیه، 
آذربایجان، امارات و چندکشور اروپایی مسیری را ایجاد کرده 
است که مسیر کریدور ریلی و جاده ای را از ایران عبور ندهند و از 
مسیر دیگری ببرند. اینها همه تهدیدات جهانی برای ماست. ما 
چشممان را بستیم. بالاخره این تهدیدات داخلی و خارجی، ما 
گر ما  را در عرصه های مختلف جهانی دچار مشکل خواهد کرد. ا
در سطح جهانی نتوانیم مبادلات سیاسی اقتصادی اجتماعی 
خود را در همه زمینه ها به سطح معمول در منطقه برسانیم، 

دچار مشکل خواهیم شد. 
ح می شود و فقط شامل صنعت  این در همه زمینه ها مطر
، پتروشیمی هم همین داستان را  توریسم نیست. در نفت، گاز
گر این برنامه ریزی ها نشود، ما در آینده دچار بحران و  داریم. ا

مشکلات جدی خواهیم شد. 

   لزوم طرح مدون بیمه ای برای سلامت گردشگران
کسار افزود: توقع من این است که وزیر محترم با تجدید  خا
کابینه جدید و انتخاب معاونان اصلح و شایسته و کار میدانی 
و نظارتی در حوزه گردشگری، این مسائل را به کمیسیون های 
تخصصی مجلس ببرند. مصوبات و قانونی فراهم کنند. یک 
طرح مدون بیمه ای همه جانبه و بین المللی با توریست های 
خارجی قرارداد ببندند که در امنیت کامل باشند. یعنی سلامت 
و امنیت جانی این افراد بیمه شده باشد. در پروتکل بین المللی 
باید بنویسند که بحث توریست و جهانگردی از کلیه معادلات 
سیاسی، و جنگ جدا باشد. باید قراردادهایی، نشست هایی 
با جامعه بین المللی انجام شود که سفرهای گردشگران به 
قضایای دیگر ارتباطی نداشته باشد و دولت ها بتوانند امنیت 
گر این اتفاقات به عنوان یک  این گردشگران را تضمین کنند. ا
پیش نیاز توسط دولت و نمایندگان وزارت گردشگری به عنوان 
یک لایحه به مجلس برود و تصویب برود و برای آن بودجه ای در 
نظر گرفته شود، در جهت برنامه ریزی و انجام آن، من فکر می کنم 
اتفاقات خوبی در زمینه گردشگری برای اقتصاد ما و درآمدهای 
ناخالص ارزی ما در بخش گردشگری جذب خواهد کرد و سهم 
خودمان را از بازار خواهیم گرفت و برای فعالان حوزه گردشگری 

در سراسر ایران اتفاقات خوبی رقم خواهد خورد. 

9اجتماعی سال هفتم
شماره 2008
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

»آرمان ملی« از کاهش ورود گردشگران به ایران گزارش می دهد

محرومیت از درآمد

هشدار پلیس راه برای بارش   
جانشین پلیس راه راهور فراجا درباره آخرین 
در  کنون  ا گفت:  ترافیکی  و  جوی  وضعیت 
محورهای مواصلاتی و جاده های 1۴ استان 
شاهد بارش باران و برف هستیم. به گزارش 
شنبه  محبی روز  سرهنگ سیاوش  پلیس، 
کنون بارش برف و باران در  اظهار داشت: ا
استان های آذربایجان  محورهای  برخی 
، ایلام،  شرقی، آذربایجان غربی، قزوین، البرز
اردبیل، زنجان، کرمانشاه، کردستان، مازندران، 
همدان، لرستان، خوزستان و مرکزی گزارش 

شده است.
جانشین پلیس راه از رانندگان خواست تا 
از سفرهای غیرضروری خودداری و در صورت 
لزوم تردد در این مناطق احتیاط لازم را رعایت 
کنند و تجهیزات ایمنی مناسب همراه داشته 
باشند. سرهنگ محبی از مسدود بودن برخی 
محورهای کشور به دلیل بارش ها و عملیات 
گفت: محور خرم آباد- عمرانی خبر داد و 
پلدختر و پونل - خلخال به دلیل شرایط جوی 
بسته است. جانشین پلیس راه راهور فراجا 
درباره محدودیت ترافیکی محورهای مواصلاتی 
کرد: آزادراه منجیل-رودبار )باند  نیز اعلام 
غربی( از ۸ آذر ماه تا ۳0 دی 1۴0۳ روزهای شنبه 
تا سه شنبه از ساعت 7 تا 1۸ و چهارشنبه ها از 7 

تا 1۴ بسته خواهد بود.

 آنفلوآنزا در راس ویروس های 
در گردش 

نتایج ویروس های تنفسی شناسایی شده 
کی از آن است  )۲1 پاتوژن تنفسی( تا آذر ماه حا
، ویرس آنفلوآنزا با ۲1 درصد  که در ماه مذکور
در راس ویروس های در گردش قرار داشته 
است. بنابر اعلام مرکز مدیریت بیماری های 
و  رصد  منظور  به  بهداشت،  وزارت  گیر  وا
گردش بیماری های  پایش ویروس های در 
پلکس  مولتی  تنفسی،  دیده وری   حاد 
)۲1 پاتوژن تنفسی(  در دانشگاه های منتخب 
علوم پزشکی تهران، ایران، هرمزگان و شهید 
بهشتی از مرداد ماه سال 1۴0۲ شروع شده و 
در آذر ماه سال جاری، تعداد 11۹ نمونه از نظر 
۲1 پاتوژن تنفسی، تحت آزمایش قرار گرفت. 
نتایج نشان دهنده آن است که ویروس های 
آنفلوآنزا با ۲1 درصد، رینو ویروس ها با 11.۸ 
درصدو SARS-CoV۲ با ۶.7 درصد در راس 

ویروس های در گردش قرار دارند.

عذرخواهی استاندار از تهرانی ها 
گفت: همکاری مردم در  استاندار تهران 
گاز و برق( منجر به  صرفه جویی کاهش دما )
کاهش مصرف انرژی در این استان شده است.

به گزارش ایلنا، محمدصادق معتمدیان با 
اشاره به حضورش در جلسه  با رئیس جمهور 
این  افزود:  انرژی  حوزه  با  مرتبط  وزرای  و 
جلسه به منظور مدیریت ناترازی های انرژی و 
سوخت در کشور تشکیل و در آن، وزرا گزارشی 
ناترازی  و وضعیت  انجام شده  اقدامات  از 
انرژی در حوزه های خود و برنامه های پیش 
رو اعلام کردند استانداران نیز گزارش هایی را 
در این باره ارائه دادند. بنابر اعلام استانداری 
تهران، معتمدیان از مردم استان تهران به 
خاطر محدودیت های ناشی از ناترازی انرژی 
که با  کرد  کرد و ابراز امیدواری  عذرخواهی 
انرژی  به  مربوط  مشکلات  مردم،  همکاری 

کاهش یابد.

احداث تصفیه خانه برای آبیاری 
درختان چیتگر

شهردار منطقه ۲۲ تهران گفت: اقدامات 
زیرساختی قابل توجهی در این دوره مدیریت 
شهری برای آبیاری درختان بوستان جنگلی 
چیتگر به اجرا درآمده و همچنان در دستور کار 
قرار دارد. به گزارش  مهر، محمدجواد خسروی، 
شهردار منطقه ۲۲ در خصوص اقدامات انجام 
چیتگر  جنگلی  بوستان  آبیاری  برای  شده 
اظهار کرد: احداث تصفیه خانه در محدوده 
خرگوش دره در ضلع شرقی بوستان چیتگر در 
نظر گرفته شده است که با بهره برداری از پساب 
این تصفیه خانه آبیاری درختان بوستان چیتگر 
انجام می شود. وی افزود: برای حفظ بوستان 
جنگلی چیتگر عملیات حفاری و ۳ هزار متر 
لوله گذاری با دبی ۲00 لیتر بر ثانیه و انتقال آن 
به مخازن آب، قنوات و چاه ها انجام شده و در 
آینده ای نزدیک شاهد حجم آب 500 لیتر بر 
ثانیه در ۸70 هکتار اراضی پارک جنگلی چیتگر 

خواهیم بود. 

ک ایراد دارد قانون هوای پا
عضوی شورای شهر تهران با انتقاد از نحوه 
ک گفت: نبود وحدت  اجرای قانون هوای پا
فرماندهی در اجرای این قانون هوای تهران را 
به وضعیت مطلوبی نمی رساند. احمد صادقی 
در گفت وگو با ایسنا، درباره وضعیت آلودگی 
هوا و تمکین نکردن برخی از دستگاه ها در 
ک، اظهار کرد: مجلس  اجرای قانون هوای پا
شورای اسلامی و قوه قضائیه از طرق مختلف 
ناظر بر اجرای قوانین هستند و در هر قانون 
می توان نظارت خاص تعیین کرد. تجربه نشان 
داده است که چنین قانونی محکوم به انجام 
نشدن است؛ چرا که اجرای آن به مدیریت های 
گذار شده است. نکته اصلی مسئله  مختلف وا
ک ایراد دارد و  دیگری است؛ قانون هوای پا

قابلیت اجرا پیدا نمی کند. 

وزیر پیشین بهداشت درباره عواملی که سبب بروز فساد 
در نظام سلامت می شوند، توضیحاتی ارائه کرد. 

به گزارش ایلنا، چند روز گذشته اخباری مبنی بر تزریق 
آب مقطر به جای دارو به بیماران که تحت شیمی درمانی 
گزارش ها  بودند در بیمارستانی در تبریز منتشر شد. 
کی از آن است که این داورها اهدایی خانواده بیماران  حا
متوفی بوده است که برای بیماران سرطانی کم بضاعت به 
بیمارستان اهدا شده بود، اما این داروهای اهدایی توسط 

پرسنل آن بیمارستان در بازار آزاد فروخته می شد. 
در همین راستا، کامران باقری لنکرانی، وزیر پیشین 
بهداشت در دولت نهم در گفت وگو با ایلنا در پاسخ به این 
سوال که چه عواملی سبب بروز چنین فساد هایی توسط 
برخی از کادر بیمارستان می شود؟ گفت: من واقعا در کم 
و کیف این قضیه نیستم و اطلاعاتم در حد همین مواردی 
است که آن ها را در سایت های خبری خوانده ام، اما چند 
خ  نکته را می توانیم بررسی کنیم. اولا اینکه هر فسادی ر
می دهد، نیازمند برخورد با همان مورد فساد است که 
قاعدتا مسئولان ذی ربط و قوه قضائیه و وزارت بهداشت 
باید برخوردهای لازم را انجام دهند، به خصوص که این 
بیمارستان در تبریز به نوعی با یکی از مسئولان ارتباط دارد 
و بنابراین توقع عمومی این است که برخورد سنگین تری با 

فساد در آن بیمارستان انجام شود. 
وی افزود: اما مطلب مهم تر این است که ما باید با فساد و 
در زمینه برخورد با آن، یک رویکرد منظومه ای و سیستمی 
داشته باشیم؛ یعنی باید بررسی کنیم که چرا چنین اتفاقی 

رخ داده تا از تکرار آن جلوگیری کنیم. 

 نشاندارکردن داروهای پرهزینه
وزیر پیشین بهداشت یکی از راه های مهم جلوگیری از 

فساد در دارو های گران قیمت را چنین عنوان کرد: قاعدتا 
کردن داروهای پرهزینه برای خود بیماران و  نشاندار 
، یکی از راه های  جلوگیری از تجویز دارو برای افراد غیربیمار
مهم جلوگیری از فساد در داروهای گران قیمت است. 
اینکه افراد بتوانند دارو را به اسم اهدایی یا غیراهدایی به 
گرچه  دیگران تزریق کنند، یک مشکل اساسی دارد. حال ا
نیت کسانی که این قانون را در آن بیمارستان وضع کردند، 
خیر بوده، ولی نگهداری این داروها، نحوه تجویز آن ها و 

همچنین نشاندار کردن آن ها از موضوعات مهم است. 
گر بخواهیم نگاه  ، ا باقری لنکرانی اضافه کرد: از این فراتر
عمیق تری داشته باشیم، باید توجه کنیم که جاهایی مثل 
نظام سلامت که با هزینه های هنگفتی روبه رو هستند، در 
بطن خود زمینه های فساد دارند. این زمینه های فساد 
باید شناسایی شوند. یکی از مهم ترین آن ها در بحث دارو، 
قاچاق دارو و خروج آن خارج از مسیر قانونی است که ابعاد 
آن از قبل شناخته شده است. مهم ترین اقدام، همان طور 

که اشاره کردم، نشاندار کردن خود دارو است. 
او با اشاره به گونه ای دیگر از فساد در نظام سلامت 
افزود: فسادهای دیگری نیز در نظام سلامت به خصوص 
ج از قانون وجود  در بحث دریافت هزینه و تعرفه های خار
دارد. که باید تلاش کنیم تعرفه ها را به سمت واقعی شدن 
ببریم و همچنین با موارد تخلف رصد درستی داشته و 

برخوردی انجام دهیم که بازدارنده باشد. 
وزیر پیشین بهداشت در پاسخ به این سوال که علاوه بر 
اینکه دریافت وجه اضافه از بیمار خلاف قانون است، اما 
همچنان برخی پزشکان دلار و سکه از بیماران درخواست 
می کنند، چنین پدیده ای چگونه بروز پیدا می کند و چه 
تبعاتی برای نظام سلامت کشور خواهد داشت؟ گفت: این 
کار خلافی است که ما خارج از قانون و به خصوص از طریق 

غیررسمی بخواهیم وجهی تحت عنوان حق الزحمه پزشک 
دریافت کنیم. حتما این کار درستی نیست و نوعی تحمیل 
به بیماران است و باید زمینه های این کار را تحلیل کنیم. 

دریافت وجه اضافی از بیماران
 او یکی از عوامل بروز پدیده دریافت وجه اضافی از 
بیماران را چنین عنوان کرد: یکی از عوامل، غیرواقعی بودن 
تعرفه ها است. غیرواقعی بودن تعرفه ها باعث می شود افراد 
ناخواسته به سمت تخلف سوق پیدا کنند. ما باید تعرفه ها 
را واقعی کنیم، به ویژه اینکه این تعرفه واقعی را نه از جیب 
مردم، بلکه از پوشش مناسب بیمه ای تامین کنیم تا زمینه 
این فساد از بین برود.  باقری لنکرانی بر اهمیت نظارت بر 
تخلفات پزشکی احتمالی به خصوص میان پزشکانی که 
کید کرد و گفت: نکته  در دستگاه دولتی مسئولیت دارند تا
دوم این است که در برابر فساد احتمالی، به خصوص موارد 
شدید و از سوی کسانی که مسئولیت دارند، سیستم نباید 

غفلت یا چشم پوشی کند. 
کید کرد: تخلف های پزشکی احتمالی از سوی  وی تا
افرادی که عهده دار مسئولیتی در دولت های گذشته 
بوده اند یا در دولت فعلی، باید با برخورد شدیدتری همراه 
باشد و این گونه نباشد که کسی که مسئولیت دارد، تحت 
پوشش قرار گیرد. بلکه هر کسی که مسئولیتی دارد، چه در 

گذشته و چه در حال، باید پاسخگوتر باشد. 
باقری لنکرانی خاطرنشان کرد: این دو نکته به نظرم 
کند و تا حدودی  کمک  می تواند به حل این موضوع 
جلوی آن را بگیرد؛ یعنی اولا، باید تعرفه ها واقعی باشند و 
دوم نظارت و رصد باید صورت گیرد و این دو عامل همراه 
کدام به تنهایی پاسخگو  که هر  با هم انجام شود، چرا 

نیستند.

ح کرد وزیر پیشین بهداشت مطر

شناسایی زمینه های فساد در نظام سلامت 


